
سر به زيري ويروس كرونا طي هفته هاي اخير 
ادامه داشلته است. سلردار سلامي فرمانده 
كل سلپاه پاسلداران انقاب اسامي وضعيت 
امروز شليوع كرونلا را اميدبخش دانسلت و 
تأكيد كرد:» بررسلي ها نشلان مي دهد كه ما 
فرمول هاي غلبله را پيدا كرده ايلم«. به گفته 
وي رويكردهايي كه مي تواند بدون دسلتيابي 
به واكسن، شيب ابتا را در مسلير نزولي قرار 
دهد، پيدا شده اسلت و طرح شهيد سليماني 
مي تواند نقطه مركزي اين يافته جديد كشور ما 
باشد كه در جهان منحصر به فرد است. به گفته 
رئيس سازمان بسليج هم طي 45 روزي كه از 
آغاز طرح شهيد سليماني مي گذرد، بيش از ۱۷ 
ميليون خانوار كه جمعيت ۶۲ ميليوني را شامل 
مي شوند غربالگري شدند كه اين مهم با بيش 
از 4/5 ميليون سفير سلامت در كشور انجام 
شده اسلت. نتيجه اين تاش ها هم كاهش 50 
درصدي در آمار ابتا، بستري و مرگ و مير است. 

گزارشات آماري وزارت بهداش��ت وضعيت مهار 
شيوع كرونا در كشور را اميدبخش نشان مي دهد. 
طي 24 س��اعت منتهي به روز دوشنبه 8 دي ماه 
و بر اس��اس معيارهاي قطعي تشخيصي، ۵ هزار 
و ۹۰8 بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كش��ور 
شناسايي و ۷۹8 نفر از آنها بستري شدند. مجموع 
بيماران كوويد۱۹ در كشور به يك ميليون و 2۰۶ 
هزار و ۳۷۳ نفر رسيد، در همين زمان، ۱2۱ بيمار 
كوويد۱۹ جان خود را از دس��ت دادند و مجموع 
جان باختگان اين بيماري ب��ه ۵4 هزار و 8۱4 نفر 
رس��يد. تاكنون ۹۶۰ هزار و ۷۵۱ نف��ر از بيماران 

بهبود يافته يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند. 
۵هزارو۱۷4 نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در 
وضعيت ش��ديد اين بيماري تح��ت مراقبت قرار 

دارند. 
تاكنون ۷ ميلي��ون و 4۶۰ ه��زار و 422 آزمايش 
تش��خيص كوويد۱۹ در كش��ور انجام شده است. 
بر اس��اس آخرين تحليل ها، ۱۰8 شهرستان در 
وضعيت نارنجي و ۳4۰ شهرس��تان در وضعيت 

زرد قرار دارند. 
  غربالگري خانه به خانله نقطه قوت طرح 

شهيد سليماني 
سرلشكر حسين سلامي، فرمانده  كل سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامي صبح امروز در نشست دستاوردهاي 
طرح تكميلي مقابله با ويروس كرونا تحت عنوان 
»طرح شهيد س��ليماني«، طي سخناني با تأكيد 
بر اينكه ما توانسته ايم از ارزش هاي اعتقادي مان 
به  زيبايي كمك بگيريم تا آن را در س��اختار و كار 
مديريت يك بحران ملي مثل كرونا مداخله بدهيم 
و از آن تأثيرات ش��گفت انگيزي به دس��ت آوريم، 
افزود:» ساختار نظام اجتماعي ما به گونه اي است 
كه مردم در مسائل بزرگ نقش اول را دارند، البته 
محور اصلي تأثيرات اين قضيه در اختيار پزشكان 
و پرستاران و كادر وزارت بهداشت است كه باعث 
شده اس��ت تا به امروز ما حتي يك بيمار رها شده 

پشت در بيمارستان ها نداشته باشيم.«
سرلشكر سلامي ادامه داد:» طرح غربالگري خانه 
به خانه ش��هيد س��ليماني كه محصول همكاري 
مش��ترك بين وزارت بهداشت و س��ازمان بسيج 
اس��ت، نقطه اصلي اين ابتكار عمل جديد است و 
آمارها تأييد كننده اين مهم است كه وقتي ميان 

دستگاه هاي مختلف همكاري صورت مي گيرد، ما 
حتماً موفقيت را تجربه مي كنيم.«

  شروع خوب طرح سردار سليماني و اهميت 
ادامه اين طرح

فرمانده كل سپاه تصريح كرد:»شروع خوبي براي 
طرح شهيد سليماني ثبت شده و بسيار افتخارانگيز 
اس��ت، اما ادامه اين طرح مهم تر است و تا زماني 
كه وضعيت به حال خود رها ش��ود روند بيماري 

به سرعت شتاب و اوج مي گيرد.«
س��ردار س��لامي با بيان اينكه »وضعي��ت امروز 
اميدبخش اس��ت و بررسي ها نش��ان مي دهد كه 
ما فرمول هاي غلب��ه را پيدا كرده اي��م«، تصريح 
كرد:» رويكردهاي��ي كه مي تواند ب��دون اينكه ما 
به واكسن برسيم، ش��يب ابتلا را در مسير نزولي 
قرار دهد، پيدا شده است و طرح شهيد سليماني 
مي تواند نقطه مركزي اين يافته جديد كش��ور ما 

باشد كه منحصر به فرد در جهان است.«
  غربالگري ۶۲ ميليون ايراني در 45 روز

سردار غلامرضا س��ليماني، رئيس سازمان بسيج 
مستضعفين نيز در جلس��ه طرح تكميلي مقابله 
با ويروس كرونا ضمن تس��ليت س��الروز شهادت 
حضرت زهرا )س( ضمن گراميداشت ياد شهداي 
جبهه ه��اي مقاومت به ويژه ياد و خاطره س��ردار 
سليماني در آستانه سالگرد ايشان گفت:» حدود 
4۵ روز از آغاز طرح شهيد سليماني مي گذرد كه 
طرح و پروژه اي بزرگ بين دس��تگاه هاي كشور و 
مردم پايه بود كه در اين طرح مردم و مس��ئولان 
استاني و شهرستاني همراه شدند و آمارها حاكي 
از موفقيت نظام جمهوري اسلامي در قطع زنجيره 

ويروس كرونا است.«

سردار س��ليماني افزود:» همان طور كه اين طرح 
شروعي خوب داشت، اميدواريم در آينده استمرار 
بهتري را داشته باشد تا اين ويروس كنترل شود و 

بتوانيم مرحله ريشه كني را آغاز كنيم.«
وي با بي��ان اينكه اس��تان ها آماره��اي خوبي را 
در كاه��ش آمار مبتلايان داش��تند كه نش��ان از 
هدف گذاري درس��ت اس��ت، ادامه داد:» تا كنون 
بيش از ۱۷ ميليون خانوار كه جمعيت ۶2 ميليوني 
را شامل مي شوند غربالگري شدند كه اين مهم با 
بيش از 4/۵ ميليون سفير سلامت در كشور انجام 

شده است.«
سردار سليماني از كاركنان وزارت بهداشت درمان 
و آموزش پزش��كي بابت همكاري بسيار خوبشان 
در اجراي طرح سردار شهيد حاج قاسم سليماني 

قدرداني كرد. 
  بيماريابلي فعلال مزيلت طرح شلهيد 

سليماني 
عليرضا رئيسي، معاون بهداشت وزير بهداشت هم 
با اشاره به ويژگي هاي طرح شهيد سليماني نسبت 
به ديگر طرح هايي كه در دنيا و كشور در حال اجرا 
هستند، گفت:» ما در اين طرح به سمت بيمار يابي 
فعال حرك��ت كرده ايم. از آنجايي ك��ه با توجه به 
گستردگي و پراكندگي كشور امكان رصد سراسري 

وجود ندارد، طرح را محله محور اجرا كرديم.«
به گفته وي در اين ط��رح جمعيت ۱2 تا 2۵هزار 
نفر در نظر گرفته شد به اين معنا كه مبتلايان در 
منطقه 2۵هزار نفري رصد و وضعيت بيماري آنها 

پيگيري مي شود. 
رئيسي با بيان اينكه س��ه حوزه مراقبت، نظارت و 
حمايت را در اين طرح درنظ��ر گرفته ايم، مطرح 
ك��رد:»در بخش حماي��ت ط��رح از خانواده هاي 
نيازمندي كه ب��ه كرونا مبتلا و ايزوله ش��ده اند يا 
كس��به اي كه به دليل محدوديت هاي اجرايي با 
مش��كل اقتصادي مواجه ش��ده بودند، پشتيباني 

خواهد شد.«
  ويروس جديد پشت دروازه هاي كشور

به گفته سخنگوي ستاد ملي مقابله با كرونا همچنان 
بايد آمادگي داشته باشيم تا چنانچه ويروس جهش 
يافته به كشور راه يافت سريعاً مبتلايان را شناسايي 
كرده و آنه��ا را ايزوله كنيم تا زنجي��ره ابتلا قطع 
شود؛ چراكه اگر اقدام نشود ويروس جهش يافته 
جايگزين ويروس قبلي شده و ميزان ابتلا را بسيار 

زياد افزايش خواهد داد. 
رئيسي با بيان اينكه است، گفت:» همواره بايد آماده 

بوده و مرزها را بسيار قوي كنترل كنيم.«
 به گفته وي براس��اس برآورد به دس��ت آمده اگر 
روند قبلي ادامه پيدا مي كرد و محدوديت ها اجرا 
نمي شد، شاهد ۵۰ هزار بستري بيشتر و ۷ هزار و 

۵۰۰ مرگ بيشتر بوديم. 
معاون بهداشت وزارت بهداشت ضمن اشاره به اين 
موضوع كه اگ��ر كوچك ترين غفلتي در خصوص 
رعايت پروتكل ها داشته باشيم، پيك بعدي بيماري 
بهمن ماه خواهد بود كه اتفاقات ناگواري را به همراه 
خواهد داش��ت، تأكيد كرد:»رفت��ار ويروس قابل 
پيش بيني نيس��ت و اكنون جهش فوق العاده اي 

پيدا كرده است.«
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هزينه ميليوني كاس هاي آموزش رانندگي و اخذ گواهينامه عامل اصلي رانندگي بدون گواهينامه است

تخته گاز بدون گواهينامه !

غلبه برکرونا با غربالگری خانه به خانه بسیج

افزايش هزينه هاي 

عليرضا سزاوار
زندگلي موجلب   گزارش  2

شده تا هزينه يك 
ميليون توماني كاس هلاي آموزش رانندگي 
براي بسياري از افراد از اولويت خارج شود. بالا 
بودن هزينه دريافت گواهينامه موجب كاهش 
استقبال از كاس  آموزش رانندگي به ويژه در 
ميلان رانندگان موتورسليكلت شده اسلت. 
شانه خالي كردن از دريافت گواهينامه در صورت 
بروز تصادف، زيان مضاعف براي راننده به همراه 
دارد. علاوه بر هزينه اي كه به سيس��تم سلامت 
كش��ور وارد مي ش��ود، راننده بدون گواهينامه، 
هزينه خس��ارت جاني و مالي چش��مگيري هم 

بايد بپردازد. 
 ويراژ لابه لاي قوانين

در همين زمينه روز گذشته، سخنگوي كميسيون 
اجتماعي مجلس ش��وراي اس��لامي به بالا بودن 
هزينه كلاس هاي آموزش رانندگي و به ضرورت 
كاهش آن اش��اره كرد و گفت: »بالا بودن هزينه 
درياف��ت گواهينامه موجب كاهش اس��تقبال از 
كلاس  آموزش رانندگي به ويژه در ميان رانندگان 

موتورسيكلت شده است.«
علي بابايي كارنامي، با اش��اره به بالا بودن هزينه 
كلاس ه��اي آم��وزش رانندگي گف��ت: »هزينه  
كلاس هاي آموزش رانندگي به شكل غير متعارفي 
در حال افزايش بوده و اين موضوع موجب كاهش 
استقبال از اين كلاس ها شده و افراد به جاي دوره 
آموزش��ي و دريافت گواهينامه وارد مس��يرهاي 
انحرافي مي شوند كه زمينه ساز بسياري از اتفاقات 

جبران ناپذير است.«
نماينده مردم س��اري و مي��ان دورود در مجلس 
ش��وراي اس��لامي با بيان اينكه يكي از مقررات 
مربوط به راهنمايي و رانندگي، الزامي بودن داشتن 
گواهينامه رانندگي اس��ت، عنوان كرد: »اهميت 
داشتن گواهينامه رانندگي به اندازه اي است كه 

قانونگ��ذار، رانندگي ب��دون گواهينامه را ممنوع 
اعلام كرده و براي آن مجازات در نظر گرفته است، 
اما بالا بودن هزينه كلاس هاي آموزش رانندگي 
در ماه هاي اخير موجب شده برخي براي دريافت 
گواهينامه اقدام نكنند، اين مس��ئله در رانندگان 
موتورسيكلت كه اكثراً از قشر متوسط رو به پايين، 
كارگران فصلي و كم درآمد ي��ا افراد با درآمد غير 

پايدار هستند، پر رنگ تر است.«
سخنگوي كميسيون اجتماعي مجلس شوراي 
اسلامي ادامه داد: »اگر بخواهيم رانندگان را موظف 
به گذراندن دوره آموزش��ي و دريافت گواهينامه 
كنيم باي��د حمايت هاي لازم را نيز ب��راي آنها در 
نظر بگيريم. در شرايط ايده آل، دولت بايد تمامي 
هزينه هاي مربوطه به آموزش رانندگي را برعهده 
بگيرد  و دريافت گواهينامه را براي مردم حداقل در 
مرحله اول رايگان كند و رانندگان در مرحله تمديد 
گواهينامه مشمول پرداخت هزينه شوند تا جلوي 

بسياري از تخلف ها گرفته شود.«
 هزينه هاي يك گواهينامه

از س��وي ديگر رئيس پليس راهور ناجا هم اخيراً 
طي مصاحبه اي به افزاي��ش غيرمتعارف هزينه 
كلاس هاي آموزشي موتورسيكلت و كلاس هاي 
رانندگ��ي اتومبيل اش��اره و تأكيد ك��رد كه اين 
هزينه ها بايد براي متقاضي��ان  كاهش پيدا كند، 
وي  همچنين  از طرح نمايندگان مجلس شوراي 
اس��لامي براي كاهش هزينه ه��اي كلاس هاي 

رانندگي خبر داد. 
براي دريافت گواهينامه علاوه بر گذراندن يكسري 
بوروكراس��ي اداري هزينه ه��اي مختلفي هم با 
عناوين متفاوت بايد پرداخ��ت كرد. كلاس هاي 
تئوري ۱2۰ هزار تومان، كلاس عملي۷۰۰ هزار 
تومان، ص��دور كارتكس4۷ هزار تومان، چش��م 
پزش��كي و آزمايش گروه خون ۱8۰ هزار تومان، 
خريد كتاب آيين نامه 2۰ هزار تومان، مردودي در 
امتحان آيين نامه )به ازاي هر دفعه( ۳ هزار تومان و 

مردودي در آزمون عملي هم ۱۰ هزار تومان هزينه 
دارد. مجموع هزينه گواهينامه رانندگي بيش از 

يك ميليون تومان مي شود. 
 از جريمه تا حبس

داش��تن گواهينامه رانندگي به اندازه اي اهميت 
دارد كه قانون گذار در م��اده ۷2۳ قانون مجازات 
اسلامي رانندگي بدون گواهينامه )پروانه يا مجوز 
رانندگي( را جرم اعلام كرده است؛ يعني اگر كسي 
بدون داش��تن گواهينامه اقدام به رانندگي كند 
با مجازات هايي همچون حب��س و جزاي نقدي 

روبه رو خواهد شد. 
م��اده ۷2۳ قان��ون  مج��ازات  اس��لامي مق��رر 
كرده »هركس بدون گواهينامه رس��مي اقدام به 
رانندگي يا تصدي وس��ايل موتوري كه مستلزم 
داش��تن گواهينامه مخصوص اس��ت، بنمايد و 
همچنين هرك��س به موج��ب حك��م دادگاه از 
رانندگي وس��ايل نقليه موتوري ممنوع باشد به 
رانندگي وس��ايل مزبور مب��ادرت ورزد براي بار 
اول به حبس تعزيري تا دو م��اه يا جزاي نقدي تا 
يك ميليون ريال يا هر دو مج��ازات و در صورت 
ارتكاب مجدد به دوماه تا شش ماه حبس محكوم 

خواهد شد.«
مطابق ماده 4 قانون رسيدگي به تخلفات رانندگي، 
در صورت وقوع ج��رم رانندگي بدون گواهينامه، 
افس��ران راهنمايي و رانندگي ني��روي انتظامي 
جمهوري اسلامي مجاز هستند پس از تشخيص 
تخلف، متخلفين را متوقف كنند. همچنين طبق 
بند ج ماده ۱۰ قانون رسيدگي به تخلفات رانندگي 
پس از تشخيص تخلف، بايد وسيله  نقليه متوقف 
شده و راننده جهت رس��يدگي به اتهام و تعيين 

مجازات به مرجع قضايي معرفي شود. 
با توجه به هزينه هاي سنگين تصادفات ترافيكي و 
اختصاص بخش قابل توجهي از توليد ناخالص ملي 
كشور به اين امر، لازم است تا تخلفات ترافيكي و در 

نتيجه تعداد تصادفات در كشور كاهش يابد. 

 هزينه هاي خصوصي در حاشيه آموزشگاه
ش��ايد يك��ي از دلاي��ل اي��ن س��ختگيري ها، 
فرهنگ س��ازي ترافيك ب��ه كاربران ب��ه عنوان 
مهم ترين و اصلي ترين عامل تصادف ها اس��ت تا 
از اين طريق به نوعي آمار تلفات ناشي از تصادفات 
كاهش يابد. آموزشگاه هاي رانندگي در كنار تمام 
محاسني كه در بر دارند داراي معايب و مشكلاتي 

هستند. 
محمد 2۰ ساله يك شهروند تهراني است كه در 
يكي از آموزشگاه هاي تهران ثبت نام كرده است، 
در اين زمينه به ايرنا مي گويد: »سختگيري هاي 
آموزشگاه هنرجويان را خسته مي كند به گونه اي 
كه دوس��ت داريم تنها گواهينامه را اخذ كنيم و 
هيچ علاقه اي براي دريافت مطالب كلاس نداريم. 
كلاس هاي تئوري آموزشگاه ها ۱۰ جلسه، شهري 
هشت جلسه و كلاس فني س��ه جلسه است، در 
حالي كه بايد تعداد جلسات شهري را كه در واقع 
كلاس عملي است، افزايش دهند تا مطالب كتاب 
را در عمل ببينيم و تجربه كنيم. از س��وي ديگر 
كلاس هاي فني براي هنرجويان چندان كاربردي 
ندارد چون فهم آن براي ما يك مقدار مشكل است 
چون با قطعات خودرو آشنا نيستيم و با سه جلسه 

هم آشنا نخواهيم شد.«
از طرف ديگر به گ��زارش ايرنا برخ��ي از مربيان 
آموزشگاه هاي رانندگي از هنرجوها مي خواهند 
كه بدون اطلاع آموزشگاه در جلسات خصوصي 
آنها با پرداخت هزينه هاي قابل توجهي ش��ركت 
كنند. البته اين كلاس ها به غير از دو جلسه كلاس 
خصوصي است كه خود آموزشگاه بعد از هر جلسه 
مردودي در آزم��ون رانندگي ب��راي آنها در نظر 

مي گيرد.  
مجموع اين هزينه ه��ا براي جوانان��ي كه درآمد 
ثابت ندارند به قدري بالاست كه قيد گواهينامه 
را مي زنند، غافل از اينكه هزينه هاي بيشتري در 

صورت حادثه بايد پرداخت كنند. 

 رئيس سازمان پيش��گيري و مديريت بحران شهر تهران با اشاره به 
اينكه حادثه اخير نياز به مكانيس��م هاي اجرايي هش��دار و جلوگيري 
از ورود به كوهس��تان از مبادي داخل ش��هر را نش��ان داد، گفت: اين 
سازمان بنا به دستور اخير شهردار تهران به زودي با نصب مانيتورهاي 
اطلاع رس��اني و هش��دار در مبادي ورودي كوهس��تان اقدام به اعلام 

هشدارهاي لازم در اين خصوص مي كند. 
 محمده��ادي حيدرزاده، عض��و هيئت مدي��ره س��ازمان مديريت 
پس��ماند ش��هرداري تهران از راه اندازي تالار بورس  پس��ماند با هدف 
قيمت گذاري و خريد و فروش پسماند خشك بين شركت هاي خصوصي 

و توليد كنندگان كلان پسماند خبر  داد.  
 رئيس مركز تعاملات بين المللي معاونت علم و فناوري گفت: در حال 
حاضر نزديك به ۱۵۰ تا ۱۶۰ نفر از ايرانيان خارج از كش��ور برگشته و 
در كشورمان شركت هاي دانش بنيان زدند و مشغول به كسب و كارند 
و مسئله اي ندارند؛ همچنين حدود هزارو۶۰۰ نفر عضو هيئت علمي ها 
شدند. امس��ال با توجه به اينكه هم كرونا و هم مسائل اختلافات ارزي 
وجود داش��ته ممكن اس��ت تعداد كمتري از ايرانيان خارج از كش��ور 
مراجعه كرده باش��ند، اما به طور كل امس��ال بالغ بر 4۰۰ نفر آمدند و 

قرارداد بستند. 
 سخنگوي قوه قضائيه گفت: بر اساس سند جديد تحول قضايي اسناد 
رسمي جايگزين اسناد عادي و پذيرش اسناد عادي در مراكز قضايي و 

اداري ممنوع مي شود. 
  مديرعامل شركت متروي تهران گفت: خط ۱۱ مترو از چيتگر تا سه 
راه تقي آباد پيش بيني شده و به طول تقريبي 28 كيلومتر خواهد بود. 
همچنين داراي پنج ايستگاه تبادلي با خطوط حومه اي و اكسپرس با 

پنج ايستگاه تبادلي با ساير خطوط است. 
  عضو شوراي شهر تهران با بيان اينكه يك ريال از يك ميليارد يورو 
صندوق ملي توسعه به شهر تهران پرداخت نشده است، گفت:طبق قانون 

تأمين اتوبوس مورد نياز شهرها، وظيفه دولت است. 
 مديركل دارو و مواد تحت كنترل سازمان غذا و دارو با اشاره به الزام 
تمامي داروخانه ها در سراسر كش��ور به ثبت انسولين قلمي در سامانه 
تيتك گفت: با اجراي اين روش دارو به دست مصرف كنندگان واقعي 

مي رسد و از كمبود آن جلوگيري مي شود. 
 سند ملي بيماري هاي نادر ايران كه چندي پيش با همكاري بنياد 
بيماري هاي نادر ايران و دانشگاه علوم پزشكي تهران تهيه و با حضور 
انديشمندان، فرهيختگان و متخصصين برجس��ته داخلي و خارجي 
تدوين شده بود، پس از بررسي ش��وراي عالي سلامت و امنيت غذايي 

وزارت بهداشت، به رياست وزير بهداشت به تصويب رسيد. 
 فوق تخصص بيماران كليه و نفرولوژي بزرگسالان گفت: تب و لرز، 
سوزش، بوي بد، تكرر و تغيير رنگ ادرار، س��وزش و درد در كليه ها از 

علائم عفونت ناشي از سنگ كليه است. 
 رئيس كميسيون معماري و شهرسازي گفت: محله هرندي سال هاي 
سال است كه به عنوان يك پايلوت مطرح شده و نهاد هاي مختلفي در 
اين رابطه وارد شده اند، ولي يك نقشه واحد و برنامه مشخص در رابطه با 
حل مشكلات وجود نداشته و ورود موازي و جزيره اي نهاد هاي مختلف 

باعث شده كه اين مشكلات برطرف نشود. 
 در پي كشف لاشه دو نهنگ و يك دلفين در آب هاي خليج فارس، يك 
كارشناس اكولوژي دريا گفت: مهم ترين عامل تهديدكننده پستانداران 
دريايي و به گل نشس��تن آنها در جهان، صدمات ناشي از فعاليت هاي 
انساني مانند عوامل صيد و صيادي، گير افتادن در تور صيادي، برخورد 

با پره قايق يا كشتي، بدنه كشتي و آلودگي دريا است. 
 مدير كل بازاريابي و تبليغات گردشگري گفت: كشور چين پس از 
پايان همه گيري كرونا با وجود لغو رواديد؛ پس از بازش��دن مرزها در 

اولويت هاي اول اعزام گردشگر به ايران قرار دارد. 

»آزموده«  برجام 
دنبال جر زني کرونايي

اگر چه خداپرستي به شكل سكولار آن در جهان وجود داشته و دارد، 
اما پس از انقلاب اس��لامي، يك قطب خدامحور منس��جم با مركزيت 
جمهوري اس��لامي براي اولين بار در دنياي م��درن ظاهر گرديد كه 
بلافاصله با واكنش حذفي قطب انسان محور، با مركزيت ايالات متحده 
مواجه شد. اين مواجهه با اشكالي متفاوت در چهار دهه متوالي تداوم 
داشته است، هر چند قبل از انقلاب هم امريكا با دستاني بازتر هميشه 
براي مهار ايران در تكاپو بوده اس��ت، اما پس از آن تلاش خود را بسيار 
بيشتر كرد و همزمان دستيافت هايش كمتر شد كه از آن جمله است 
تحريم ها، واقعه طبس، جن��گ تحميلي، تهاجم فرهنگي، هجمه هاي 
رسانه اي و جنگ نرم، مانع تراش��ي هاي مختلف بر سر راه دستيابي به 
انرژي هسته اي و موارد متعدد ديگر. هيئت حاكمه امريكا هر كس يا از 
هر يك از دو جناح كه باشد، صرفاً مجري دستورات است، اما در ايران به 
علت حاكم بودن واقعي جمهوريت به فراخور نگاهِ شخص رئيس جمهور 

تغيير در عملكردها كاملًا مشهود است. 
هفت سال اخير سرنوشت كشور گره زده ش��د به زلف برجام؛ اكنون نه 
از نگاه مخالفاني كه »دلواپس« خوانده ش��دند، بلكه از نگاه دولتمردان 
و مسئولان »آس��وده خاطرِ« مذاكرات هم به تصريح خودشان »تقريباً 
هيچ« عايدشان نشد. ش��گفت آنكه نگاه اش��تباهي كه همه چيز را در 
بيرون مرزها جس��ت وجو مي كند، به جاي عذرخواهي از مردم، مجدداً 
چشم اميد بسته به تمديد حكومت خود در دوره )معمولاً هشت ساله( 
بعدي رياست جمهوري! آن روزها شعار دادند چرخ اقتصاد و چرخ هاي 
سانتريفيوژ بايد با هم بچرخد، در حالي كه هر دو را از كار انداختند و امروز 
مي گويند برويد »دعا كنيد« به درگاه خدا كه »كدخدا« كاري از دستش 
يا برنمي آيد، يا اگر هم بر مي آيد كاري نمي كند! امروز بي توجه به آنكه سه 
سال از اين مذاكرات خسارت محض در زمان دموكرات ها بوده و بايدن 
پاي ثابت خصومت ها نسبت به ايران بوده است، باز هم همان جريان اعلام 
مي كند قبلاً اندك رفاقتي با بايدن داشته كه شايد كمكش كند! مشخص 
نيست اگر در هفت سال گذش��ته بزرگ ترين خسارت ها را به دليل اين 
خوش خيالي ها متحمل شديم، در حدود هفت ماه باقي مانده از اين دولت، 
چگونه قرار است شق القمر كنند كه بي صبرانه دوگانه جديد سلامت - 
مذاكره را با دوگانه سوخته معيشت - مذاكره جايگزين مي كنند؟! دستان 
پرِ سردار سليماني در پايان دادنِ به حكومت داعش او را در عمل به شخص 
دوم محبوب در كشور تبديل كرد. همان دومين محبوب ايرانيان و پس از 
آن شهيد فخري زاده علناً ترور شد، اما هنوز هم يك جريان فكري معتقد 

است مي تواند امريكا را با مذاكره سرجايش بنشاند! 
سؤال اساسي اين اس��ت كه اگر قطب انس��ان محور در باطل خويش 
ثبات قدمي مثال زدني داشته و از خواس��ته هاي بدون حدِ يقفِ خود 
قدمي عقب ننشس��ته است، در اين س��و و در اردوگاه قطب خدامحور 
چه تغييري رخ داده اس��ت كه پس از تجربه »آزموده « برجام، باز هم 
به دنبال »آزمودن« آن اس��ت؟ مگر نه آنكه ارزش و اعتبار جمهوري 
اس��لامي در جهان به اتكاي حقيقي آن به اس��لام ناب اس��ت؟ پس از 
كرنش هرچه بيش��تر نزد يانكي ها آيا غايتي جز تبديل ش��دن به يك 
كش��ور  داراي جمعيتي مس��لمان و حاكميتي مانند كشورهاي عرب 
حوزه خليج فارس باقي خواهد ماند؟ آي��ا ديپلمات ها مي دانند كه در 
موفقيت آميزترين حالت با طي مس��يرِ مذاكره، جايگاه دولت خود را 
از ام القراي جهان اسلام به جايگاه دولت گاو  ش��يرده سعودي در نزد 

جهانيان تنزل خواهند داد؟ 
پن��دار ديپلمات هاي دولت مذاك��ره و تحصيلكرده در دانش��گاه هاي 
يانكي ها و انگليسي ها آن است كه س��ر كلاس اين غارتگران و جنگ 
افروزان بالفطره، آن قدر ش��اگردي كرده اند كه حالا مي توانند استاد 
خود را هم س��رميزِ مذاكره دور بزنند! اما پندار انقلابي ها آن است كه 
آخرين تير تدبي��ر دولت، طرح موضوع غير عمل��ي مذاكره چندباره با 
دو گانه سلامت – مذاكره با دولت به ظاهر جديد امريكاست تا اين بار 
با كش��اندن تمام ظرفيت انقلاب به صحنه مخالفت ب��ا خود، آخرين 
جرزني ديپلماتيك را هم انجام داده و به بهانه ناكام گذاشتن تلاش شان 
براي مذاكره و مقصر معرفي كردن انقلابيون، پايان خوشي بر داستان 

شكست هاي پياپي خود رقم بزنند. 
*عضو هيئت علمي دانشگاه

زهرا چيذري
  گزارش  یک

حسین سروقامت

»مطالعات علمي پيرامون فرهنگ و زبان بلوچستان«
برنامه دانشگاه دوبلين براي پروفسور »جرج گريرسون« استاد 

مطالعات انسان شناسي و زبان؛ طي دوره اقامت در ايران. 
وي براي اجراي اين برنامه به بلوچستان رفت و مهمان يكي از 

طوايف بلوچ شد. 
او از خاطرات سفرش چنين ياد مي كند:

-  روزي مي خواستم ميزان ذكاوت كودكان طايفه را محك بزنم. 
سبدي ميوه كنار درختي گذاشته، به بچه ها گفتم هركس زودتر 

به سبد برسد، ميوه و جايزه براي اوست!
پروفسور فرمان دويدن مي دهد، اما در نهايت تعجب مي بيند 
بچه ها دسلت هم را گرفته، غرق در شلادي و نشلاط به سمت 

درخت مي دوند!
او به عنوان يك انسان شناس دليل اين كار را جويا مي شود. 

-  چگونه يكي از ما شاد باشد، در حالي كه بقيه ناراحتند؟ ما با 
هم زندگي مي كنيم، با هم مي خوريم و با هم مي ميريم!
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تحويل ۱۵ هزار واحد مسكوني
 به مددجويان کمیته امداد

مديلر كل دفتلر تأميلن مسلكن و املور مهندسلي سلاختمان 
كميتله املداد املام )ره(، از سلاخت و تحويلل ۱5 هلزار واحلد 
مسلكوني به مددجويان واجد شلرايط كميتله امداد خبلر داد. 
احمدرضا دالوند با بيان اينكه از ابتداي سال جاري تا پايان سالي مالي )تير 
ماه ۱4۰۰( ۶4 هزار واحد مسكوني ساخت و تحويل نيازمندان خواهد 
شد، افزود: براساس برنامه ريزي هاي به انجام رسيده طي اين مدت 4۹ 
هزار واحد مسكوني نيازمند تعميرات نياز مورد بازسازي قرار گرفته است.  
به گفته وي، در مجموع براي ساخت ۶4 هزار واحد مسكوني و تعمير و 
بازسازي 4۹ هزار واحد مسكوني در مناطق مختلف كشور مبلغ ۱۳ هزار 
و ۶۶۰ ميليارد تومان اعتبار از سه سر فصل اعتبارات دولتي، منابع مردمي 
و تسهيلات صندوق قرض الحسنه امداد ولايت تأمين اعتبار شده است.  
دالوند با تأكيد بر اينكه مددجويان واجد شرايط مي توانند براي ساخت 
يا تعميرات واحد هاي مورد نظر از مبلغ ۳۰ ميليون تومان تس��هيلات 
قرض الحسنه صندوق امداد ولايت بهره مند شوند، اظهار داشت: براساس 
برنامه ريزي هاي انجام گرفته، ساماندهي نيازمندان حاشيه شهر ها نيز از 

ديگر مسائلي است كه كار مطالعه آن آغاز شده و پيگير آن هستيم. 
مدير كل دفتر تأمين مس��كن كميته امداد تصريح كرد: اگر مش��كلي 
در خصوص تأمين به موقع منابع مالي نداش��ته باشيم، از صفر تا صد 
ساخت و تحويل يك واحد مسكوني را ظرف مدت شش ماه براي ارائه 
به مددجويان آماده خواهيم كرد.  وي با تأكيد بر اينكه هزينه ساخت 
يك واحد مسكوني نسبت به مدت مش��ابه سال گذشته دو برابر شده، 
تصريح كرد: واحد هاي ساخته ش��ده در قالب ۵۵ متر مربع و با رعايت 
همه قوانين ساخت و ساز صورت مي گيرد.  دالوند با بيان اينكه شعار ما 
ساخت سرپناه امن است، گفت: با توجه به هماهنگي هاي انجام گرفته، 
ساخت واحد هاي مس��كوني در مناطق روس��تايي در قالب تيپ هاي 
متفاوت بنا به شرايط آب و هوايي و مسائل جغرافيايي ساخته خواهد 
شد.  وي با تأكيد بر اينكه موضوع مس��كن براي نيازمندان از مباحث 
اصلي در توانمندس��ازي آنها به ش��مار مي رود، اظهار داشت: براساس 
سياس��ت هاي كميته امداد اولويت س��اخت واحد هاي مس��كوني به 
مناطق روستايي تعلق دارد، زيرا مسكن گران ترين خدمتي است كه به 

نيازمندان ارائه خواهد شد. 

محمدرضا ابراهیمي * 

رئيس كميسيون اصل 90:
ضمانت اجراي سند تحول قضايي 

به تحقق آن کمك مي کند
رئيس كميسليون اصل نود مجلس با بيان اينكه تهيه سند تحول 
قضايي در راستاي پايداري و اسلتمرار اميد به قوه قضائيه شكل 
مي گيرد، بيان داشت: به واقع ضمانت اجرايي سند تحول قضايي 
در كوتلاه و بلند ملدت، بله تحقق اين سلند كمك خواهلد كرد. 
حجت الاسلام نصرالله پژمانفر  با اش��اره به ابلاغ سند تحول قضايي در 
كشور و با بيان اينكه حضور آيت الله رئيسي در دستگاه قضا باعث شد 
تا مس��ير تظلم خواهي مردم در دس��تگاه قضايي تسهيل شود، تأكيد 
كرد: آيت الله رئيسي بعد از ورود خود به دستگاه قضا تلاش كردند يك 
ريل گذاري در جهت تحول قوه قضائيه انجام دهند كه اين مقوله، بسيار 
اميد بخش است.  رئيس كميسيون اصل ۹۰ مجلس با بيان اينكه تهيه 
سند تحول قضايي در راس��تاي پايداري و استمرار اميد به قوه قضائيه 
شكل مي گيرد، بيان داشت: به واقع ضمانت اجرايي سند تحول قضايي 

در كوتاه و بلند مدت، به تحقق اين سند كمك خواهد كرد. 
حجت الاسلام پژمانفر با اشاره به وجود مسائلي از جمله مبارزه با فساد، 
حفظ كرامت مردم و حمايت از توليد در سند تحول قضايي اظهار داشت: 
س��ند تحول قضايي به مانند يك ريل ثابت و پايدار است و مي تواند به 
عنوان يك چش��م انداز براي اين قوه تلقي شود.  وي تصريح كرد: بنده 
تهيه سند تحول قضايي از سوي دستگاه قضا را تبريك عرض مي كنم و 
اميدواريم قوه قضائيه بتواند پيرو اين سند قضايي در مسير تحول و ارائه 
خدمات مناسب به مردم گام بردارد؛ چراكه مردم به غير از پيشرفت در 

حوزه قضايي انتظار ديگري از دستگاه قضا ندارند. 

محمد نسيمي | وزارت بهداشت

فرمانده كل سپاه: روش غلبه بر كرونا را به دست آورده ايم
رئيس سازمان بسيج: با 4/5 ميليون سفير سامت بيش از ۶۲ ميليون نفر غربالگري شدند


